水产Fisheries（0908）－博士留学生
	一级学科代码
Primary Discipline Code  
	0908 
	一级学科名称
 Primary Discipline Name
	水产 Fisheries

	学制、学习年限 

Academic Period, Length of Schooling
	3、3～5 
	所属院、系
College 
	水产学院

College of Fisheries

	研 究 方 向 

	编码

Code

研究方向名称

Research Areas
指导老师

Supervisors

01

水产动物繁育与养殖

Aquatic Animal Reproduction and Farming
谭北平、李广丽、陈  刚、陈兆明

Beiping Tan, Guangli Li, Gang Chen,

 Zhaoming Chen

02

水产动物病害防控

Aquatic Animal Disease Prevention and Control 
简纪常、吴灶和

Jichang Jian, Zaohe Wu

03

海水珍珠培育与加工

Culturing and Processing of Seawater Pearl

杜晓东

Xiaodong Du

04

南海渔业资源开发与保护

Development and Protection of Fishery Resources in the South China Sea
刘楚吾、申玉春

Chuwu Liu, Yuchun Shen



	培养目标Training goals：

1. This doctoral program aims to train students to be friendly to China, to be respectful to disciplines and the laws, to be morally excellent and socially responsible, and to be devoted to science.

2. Our PhD students are expected to grasp broad basic theories and expertise.  

3. Our PhD students are also expected to have a good understanding of cutting-edge progress in our discipline, and have the strong ability of doing the independent scientific and technical research. Our students are encouraged to make creative achievements in specialized technologies or science by cooperation with others. 

4. Our students are encouraged to develop their abilities in scientific writing, international academic exchange, other major-related teaching and managements through studying.

1、 Our students should have good physical quality and high psychological diathesis. 
2、 培养对中华人民共和国友好、遵纪守法、品德优良、有社会责任感；具有追求真理、献身科学事业的敬业精神和科学道德。

3、 掌握本学科坚实宽广的基础理论和系统深入的专门知识。

4、 了解本专业领域学科发展前沿和动向；具有独立从事科学研究或独立担负专门技术工作的能力，具有科技创新的能力；具有团结协作精神，能在专门技术或科学研究方面做出创造性的成果，成为社会主义建设服务的高级专业人才。
5、 具备良好的写作能力和国际学术交流能力；具有较强从事与该专业有关的教学、科研、管理的能力。
6、 具有健康的体魄和良好的心理素质。

	培养方式：Training models
The doctoral students are trained under the supervision of the supervisor who acts as a leader of the supervisory team, which may be comprised of 3 to 5 professors from the discipline, related discipline or other discipline. The main requirements are as follows:

1. The doctoral students needs to make a creative research plan with the help of the supervisor within one month following the start of the program. 

2. The doctoral students must complete all the required courses for the degree in the first semester of the program.

3. The doctoral student must pass mid-term assessment by the end of the third semester of the program, which includes the thoughts, social (teaching) practice, research practice, academic exchange, research progress, and so on.

4.  The doctoral thesis must be innovative, in which all the research work should be done independently under the supervision of the supervisor. The thesis proposal meeting is held in public in the third semester. Thereafter doctoral students are required to present their research progress on a regular basis. Mid-term assessment for the dissertation is scheduled to take place in the fifth semester.
博士研究生的培养实行导师负责制，成立以博士生导师为组长的博士生指导小组，其成员由3－5名本专业和相关学科专业或跨学科的专家组成。主要培养要求如下：

1、 博士生在导师指导下于入学后一个月内制定出培养计划；

2、 学位课和专业课的课程学习要求在第一学期完成；

3、 第三学期结束前完成中期考核，中期考核包括思想表现，社会（教学）实践、科研实践和学术交流等实践环节，科研业绩等内容；

4、 博士学位论文要突出创新性，在导师负责的指导组的指导下，独立完成论文。第三学期在校内公开举行开题答辩会；论文开题后定期进行阶段性研究总结报告；第五学期进行学位论文中期检查。



	培养环节 Training processes
The doctoral student is expected to complete the following activities, in addition to the minimum number of course credits for the doctoral degree.

1 . Academic activities

Academic activities include academic presentation, participation in the national and international academic conferences, academic lectures and seminars.

Doctoral student is required to attend academic activities of graduate students for at least 5 times, scientist seminars and national/international conferences for more than 6 times, and presents at scientific activities higher than department level at least 3 times, including at least one time at "graduate students report" organized by the department, and one time at national/international conferences.
2. Literature review
Following the start of the program, the doctoral student should decide a research area together with his supervisor first, and then further pick a search topic for thesis, by reviewing the literatures, collecting and investigating some important materials. A literatures review written in Chinese should be done before beginning his literature research.

 Doctoral student should read more than 60 research area-related literatures including at least 30 foreign literatures.

3. Thesis proposal meeting

 Thesis proposal meeting is held by the department by organizing an expert board consisting of 5-6 associate professors or full professors between April and June in the second semester.

The doctoral students, whose research proposals are approved by the board, should start their thesis research. For those students who failed to pass, the board will offer only one extra opportunity of revising their research proposal, and having another round of meeting. For all students who fail to pass twice, their program will be terminated, and they will be dropped out of school.

4 Mid-term report

 The doctoral student is required to submit process report, and raise the problems and difficulties to the supervisory committee, who will provide feedback to the student in order to improve his/her research. 
5. Mid-term assessment
Mid-term assessment is carried out based on "measures for implementation of mid-term assessment of graduate students in Guangdong Ocean University".

6. Completion of thesis

Following the literature review and thesis proposal, the doctoral students should spend at least 2 years in their thesis research, with finishing mid-term report and passing mid-term assessment. All the original records for the research work have to be available.

The doctoral thesis has to be reviewed by the defense committee, and has to be defended in public. It has to be submitted 3 months ahead, and a pre-defense is needed. The thesis needs to be ready for review by the Ministry of Education and  Degree Committee of Guangdong Province. Thesis reviewers and defense committee of selection should have a certain authority and universality, attention to absorb different views of the experts. Procedures of applying PhD thesis defense are in accordance with the relevant provisions of the "Awarding Rules of Master and PhD degree of Guangdong Ocean University".

7. Scientific research goals

PhD candidates need to publish paper as the first author (the second author if the supervisor is the first author) with Guangdong Ocean University as the primary institute, and the papers have to meet the following requirements in order to apply thesis defense: 2 scholar papers related to  his/her research published (or accepted for publication) in SCI journals, with at least 1 in the second area of JCR; papers published (or accepted for publication) in SCI journals with accumulating impact factors≧4.5;or at least 1 paper published (or accepted for publication) in SCI journals with impact factors≧3.5.

Language. For students who finish the program in Chinese, HSK 6 is required for the degree. For students who finish the program in English, HSK 3 and thesis abstract in Chinese are needed.博士研究生除了完成规定的最低应修课程学分外，必须完成以下必修环节。

1、学术活动 
学术活动包括作学术报告、参加国内外专业学术会议、专家学术讲座、学术研讨活动等。

博士生在学期间应至少参加研究生学术研讨活动5次，参加专家学术讲座或国内外专业学术会议6次，至少作3次院级以上的学术报告，其中包括在校级（或院级）组织的“研究生学术论文报告会”上及国内外专业学术会议上各作1次学术报告。

2、撰写文献综述

博士生入学后在指导教师的指导下确定研究方向，通过查阅文献、收集资料和调查研究等工作，把握本研究领域国内外现状和发展动态，并在此基础上确定具体研究课题。在进行论文开题论证前应撰写中文文献综述。博士研究生要求阅读与本研究领域相关的文献不少于60篇，其中外文文献不少于30篇。

3、完成开题论证

博士研究生在完成文献综述的基础上，第二学期的4-6月份进行开题报告论证。开题报告会由该一级学科博士学位授权点组织，邀请本学科或相关学科人员范围内组织不少于5名的副教授以上职称的专家参加，对研究课题进行论证。通过开题报告者，方可进入学位论文阶段；未通过者，应根据评议组的意见进行修改，重新开题，仍未通过者，应终止培养，按退学处理。
4、 论文中期汇报

进入论文中期阶段之后、在中期考核之前，博士生要向指导小组或学院专家组报告科研及论文工作的阶段成果和存在问题，广泛听取意见，改进论文研究工作。

5、中期考核

具体按照《广东海洋大学研究生中期考核实施办法》进行。

6、完成学位论文

博士生在完成文献综述和开题报告后进入论文研究阶段,一般用于论文研究的时间不少于2年，期间要进行中期汇报和中期考核。学位论文研究工作的整个工作过程都要有原始记录。

博士学位论文须经过专家评阅和公开的答辩，博士生须在论文答辩前3个月提交论文并进行预答辩，并要接受教育部和广东省学位委员会的论文抽检评议。论文评阅和答辩委员的选聘应具有一定的权威性和广泛性，注意吸收持不同观点的专家参加答辩。关于申请博士学位论文答辩程序及办法按照《广东海洋大学硕士、博士学位授予工作细则》有关规定进行。

7、科研成果

博士研究生申请博士学位前应以第一作者（或导师第一、本人第二）和以广东海洋大学为第一单位署名，论文水平达到以下要求，方可参加论文答辩：在SCI源期刊发表（或正式接收）2篇以上与学位论文相关的学术论文，并且其中至少1篇为 JCR 2区以上论文；或者在SCI源期刊发表（或正式接收）的论文累计影响因子达到4.5以上；或者在在SCI源期刊发表（或正式接收）论文1篇以上，单篇论文影响因子3.5以上。
汉语水平考试（HSK）。使用汉语接受学历教育者，应当通过汉语水平考试（HSK）六级；使用英语接受学历教育者，应当通过汉语水平考试（HSK）三级，并用汉语写作论文摘要

	课程设置和学分要求： Courses and credit requirements
Credit system is adopted in this doctoral program and a total of course credits must be no less than 12.

Degree courses (thereinto, basic degree courses include Chinese, China survey and specialized degree courses)

Optional courses

The PhD students, who cross the major into this program, are required to further study few courses to meet the credit requirement.
博士研究生的课程学习实行学分制。总学分要求不少于12学分

学位课程（其中，公共学位课为“汉语”、“中国概况”以及专业学位课程。）
选修课程

如属跨专业学习，需补修课程


	课程类别

课程

编号

课程名称

学时

学分

开课
学期

考核
方式

拟定

任课教师

备注

公共学位课

（4学分）Public degree courses
（4 credits）
105003
基础汉语

The Basic Chinese

32

2

1

考试

黎海情

105002
中国概况

Introduction to China
32

2

1

考试

巩建华

郭玉华

专业学位课

（4学分）Professional degree courses
（4 credits）
101001
高级生物化学

Advanced biochemistry
32

2

1

考试

梁海鹰

101002
分子生物学

Molecular biology
32

2

1

考试

蔡双虎
101003
水产经济动物生物学Aquatic economic animal biology
32

2

1

考试

陈  刚

101004
水域生态学

Aquatic ecology
32

2

1

考试

申玉春

101005
水产动物营养学

Aquatic animal nutrition
32

2

1

考试

谭北平

选修课 

（4学分）
Professional elective courses
101011
蛋白质组学

Proteomics
32

2

1

考查

梁海鹰

庞欢瑛

梁暂代

101012
高级动物生理学

Advanced animal physiology
32

2

1

考查

李广丽

101013
发育生物学

Developmental biology
32

2

1

考查

刘楚吾

101014
对虾营养研究进展

Research progress in shrimp nutrition
32

2

1

考查

董晓慧

101016
水产动物病原生物学

Aquatic animal pathogen biology
32

2

1

考查

鲁义善

101017
水产经济动物增养殖学Aquatic economic animal breeding science
32

2

1

考查

朱春华

101020
鱼类分子系统学

Fish molecular systematics
32

2

1

考查

吴仁协

101021
水产动物繁殖内分泌学

Aquatic animal reproductive endocrinology
32

2

1

考查

李广丽

补修课程Completing the courses
101022
海洋生物学

Marine biology
48

0

1/2

考试

杜晓东

101023
水产养殖学

Aquaculture
48

0

1/2

考试

孙成波

刘志刚

   备注：
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